
még egy emeletet h ú z a százados falakra, fölé ped ig a v a j d a h u n y a d i vár ö reg to rnyához hason-
ló sisak készült . így a csúcsdísznek is köszönhetően e h a j d ú é p í t m é n y végül 38,15 m-re nőtt. 

A m ű e m l é k épüle tben végleges o t thonra talált Arany János Emlékmúzeumot 1899. augusz tus 
27-én, országos ü n n e p s é g keretében ad ták á t a lá togatóknak. Azóta egy kerek évszázad per-
gett le az idők rokkáján. Eközben több min t félmilliónyian keresték föl a szent ereklyéket, te-
kintélyes költők h a d a - Du tka Ákos, Zi lahy Lajos, Reményik Sándor, Takács Tibor, Kányádi 
Sándor és mások - örökí te t te meg a m ú z e u m egyedi értékeit , vallott itt t ámad t érzéseiről. 

Ezekben a hetekben, napokban , amikor a ha jdúk emelte őr torony és a benne ol ta lmat találó 
m ú z e u m létének ú jabb századába lép, ismétel ten b izonyságát nyújt ja annak, h o g y vállalt fela-
datát , a halhatat lan Mester emlékének fennen ragyogtatását hűségesen fogja teljesíteni. 

Dánielisz Endre 

A magyar katonatisztképzés 
százötven esztendeje 

A beszélgetés témája röviden a magya r katonat isztképzés, illetve a katonatiszt i hivatás 
1848-tól napjainkig. Mit is takar ez a fogalom: katonatiszt , illetve tiszti hivatás? Erről fog be-
szélgetni dr. Holló ]ózsef vezérőrnagy, a H o n v é d Vezérkar H u m á n Főcsoportfőnökével , Perjés 
Géza hadtör ténésszel , dr. Hajdú Tibor történésszel, az MTA Tör téne t tudomány Intézetének tu-
d o m á n y o s tanácsadójával , osztályvezetővel, és dr. Hermann Róbert hadtör ténésszel , a Hadtör-
téneti Intézet t u d o m á n y o s főmunka tá rsáva l dr. Szakály Sándor történész. 

Dr. Szakály Sándor: Miért is választot tuk ezt az időpontot? Azért , mer t 150 évvel ezelőtt in-
dult , v a g y inkább indul t volna meg az a magyar katonatiszt-képzés, amire m á r az t mondha t -
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nánk, h o g y magyar . Korábban, a XVIII. század végén voltak már kísérletek, törvénycikkek is 
megjelentek, amelyek azt m o n d t á k , hogy m a g y a r katonatisztet kell nevelni, de ebből n e m lett 
semmi. 1848-49 megteremtet te ezt a lehetőséget. 

Dr. Hermann Róbert: A magya r rendek már a XVIII. század közepétől követelték, h o g y a csá-
szári-királyi hadsereg magya r tisztjeit magyar katonat isz tképző intézetekben neveljék. 1790-
1791-ben erről sikerült törvénycikket is alkotni , más nemzet i követelésekkel együ t t ez is át-
ment az abszo lu t izmus megroppanása idején. Aztán jött a francia forradalom, jöttek a napó-
leoni háborúk , végül is n e m sikerült megvalósí tani . 1808-ban ismét hoz tak egy tö rvény t a Lu-
dovika Katonai Akadémiának , a Ludoviceumnak megalapí tásáról , de akkor ez az intéz-
mény ténylegesen még n e m jött létre. Pedig József nádor többször megpróbál ta beindí tani , de 
az a d o m á n y o k az osztrák pénz devalvációja következtében elfolytak, úgyhogy 1825-1827-ben 
újra fel kellett tölteni a pénza lapoka t . Bonyolította a dolgot, h o g y a rendek mos t m á r ragasz-
kodtak a h h o z is, hogy n e csak magyar t isztképzés, hanem a korábbi latin és néme t helyett ma-
gyar nye lvű t isztképzés legyen, - korábban ugyan i s latinul és néme tü l folyt a képzés - d e ebbe 
az u d v a r semmilyen m ó d o n n e m volt ha j landó belemenni. Ennek ellenére megszüle te t t a tör-
vény arról, hogy vásárolnak egy telket amin föl fogják építeni az épületet . 1829-ben meg is 
vették az Orczy-kert egy részét, 1830-ban elkezdték az építkezést , és 1836-ra gyakorla t i lag ké-
szen is állt az épület , á m a magyar nyelvű t isztképzés követelése miat t ismét n e m lett belőle 
semmi. 1848 hozta meg a fordulatot . A III. törvénycikkben a H a d ü g y m i n i s z t é r i u m jogkörét 
körül író részben már szerepelt a Ludoviceum, a magyar katonai főtanoda, a h a d i fő tanoda 
létrehozása, 1848 nyarán a képviselőház el is kezdte tárgyalni az erről szóló törvénycikket , 
amit az tán 1848. december végén, néhány n a p p a l a főváros kiürí tése előtt el is fogad tak . 

N a g y o n érdekes, hogy 1849. január 5-én a császári csapatok elfoglalják ugyan Budát , ennek 
ellenére január 7-én megnyíl ik a Ludovika Katonai Akadémia, vagy más néven Magyar Hadi 
Főtanoda . Néhány napig - amíg valamelyik derék osztrák é rze lmű tiszt föl n e m jelenti Tettel 
Józsefet, az Akadémia az irányítóját - folyik is az oktatás. Aztán valamikor j anuár 17-18-án 
hirtelen megjelenik egy század osztrák ka tona , és közlik a hadi tanodai hal lgatókkal , hogy tar-
tós szabadságra mehetnek, az intézményt p e d i g be fogják zárni . Ilyen rossz ómenne l kezdő-
dött a magya r katonat isztképzés 150 évvel ezelőtt, de hát azér t a fiúk tudtak harcolni e nélkül 
is, amin t látjuk a for rada lom és szabadságharc eredményeiből . 

Dr. Sznknly Sándor: Tehát hol lehet elhelyezni az 1848^49-es szabadságharcban harcoló kato-
natisztet , akiről még azt sem lehet egyér te lműen elmondani , hogy magyar, hiszen tud juk azt, 
hogy 1 8 4 8 ^ 9 - b e n sok n e m magyar ajkú, n e m magyar nemzet i ségű katonat iszt harcolt a had-
seregben. 

Dr. Hermann Róbert: Igen, e lmondhat juk , h o g y az ellenség k iképezte a tisztjeinket. Ezeknek 
a t iszteknek jelentős része a császári-királyi hadsereg katonai nevelőintézeteiben a legkülön-
bözőbb helyeken végzett , és meglehetősen megtanul ták a mesterséget . Szokták is mondani , 
hogy a volt hadnagyok , főhadnagyok, századosok kergették 1849 tavaszán a ha tá r ig a saját 
volt tábornokaikat . Persze 1848^19-ben is vol t egyfajta t isztképzés. A pesti egye temen bein-
dí tot tak egy rövid gyorsta lpaló tanfolyamot, amin főleg azokat igyekeztek tovább képezni, 
akikben felbuzgott a honfi vér, tisztek szerettek volna lenni, d e korábban nem volt ilyen jellegű 
képzésük . A kü lönböző katonai nevelőintézeteket a gyalogezredek nevelőintézetei t fölhasz-
nálva is folyt ilyen jellegű képzés, de ez gyakorlat i lag csak arra volt alkalmas, h o g y a főtiszti 
r endfokoza t legalsó fokán, tehát a hadnagyi rendfokozatban szolgálók számát próbál ják meg 
ily m ó d o n kiegészíteni. A többség valójában a császári-királyi hadseregből kerül t ki. 1848-49-
ben n e m is nagyon jutott senki tábornoki rangra anélkül, hogy korábban legalább hadnagy-
ként ne szolgált volna a császári-királyi hadseregben. 

Dr. Sznknly Sándor: A szabadságharc leverését követően ez a „ t íznapos képzés" is megakadt . 
Vajon a kiegyezés utáni időszakban mi az, ami fontos lehet a katonatiszti hivatás- tör ténet vizs-
gálatnál , és mit jelentett ebből a szempontból a kiegyezés? 

Dr. Hnjdú Tibor: A kiegyezés változást hozot t , amennyiben nagy nehezen mega laku l t a ma-
gyar királyi honvédség . A császári-királyi hadseregben korábban is képeztek magya r tiszte-
ket, d e kis számban, így a XIX. század fo lyamán a császári-királyi hadseregben tíz százalék 
körül mozgot t a magyar nemzet iségű tisztek száma. Amikor végre megalakul t a honvédség, 
az első időkben t iszt ikarának alapját részben ők alkották. Számos olyan német katonat iszt is 
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volt a közös seregben, akik miután Magyarországon születtek, magya rnak számítot tak, a kor 
felfogása szerint ugyan i s nem a nemzet iséget nézték, h a n e m azt, hogy ki magya r honos. H a 
egy osztrák t isztnek a legnagyobbik fia Galíciában születet t , a középső fia Debrecenben és a 
legkisebbik Olaszországban, akkor a középső hivatalosan magyar volt. 

Dr. Sznkály Sándor: A Ludovikán 1872-ben megindul a t isztképzés. Menny iben volt képes 
fölvenni a versenyt a császári és királyi akadémiákkal? Voltak-e nagy eltérések a felkészültség-
ben? 

Dr. Hajdú Tibor: A Ludovikán a h o n v é d t isztképzésnek voltak per iódusa i . Egy ideig Bécs, és 
m a g a Ferenc József császár szerették volna, ha a magyar honvédség a m o l y a n játék milícia lett 
vo lna . Szívesen fogad tak olyan tiszteket is, akiknek n e m volt kellő katonai képzet tségük, mer t 
á l l andóan attól reszkettek, hogy ez a honvédség egyszer el indul Bécs ellen. Ez persze irreális 
föltételezés volt, d e a magyar k o r m á n y n a k - és itt ki kell emelni Andrá s sy Gyula érdemeit -
nagy harcot kellet folytatni . Amikor 1872-ben végre megkap ta a honvédség a Ludovikát , h o g y 
azt min t rendes tiszti iskolát használhassa , kezdetben m é g ott is volt idegenkedés , a honvéd -
séggel szemben. Ezért az 1880-1890-es években a Ludovika tu la jdonképpen , min t kadétiskola 
működö t t ; tehát 14-15 éves f iúkat vet tek fel, akik ott n é g y év után, h a d a p r ó d tiszthelyesek 
lettek volna, d e m e r t t iszthiány volt a honvédségnél , h a m a r elérték a r endes tiszti rangot . 
Végül 1897-ben több kadétiskolát , m e g hadapródiskolá t is kapott a h o n v é d s é g és a Ludovika 
is k o m o l y akadémiává alakult . H o g y elérte-e már ekkor az osztrák a k a d é m i á k színvonalát? 
Erre azt lehet felhozni pé ldának, hogy miu tán a Ludov ikán rendszeresen képeztek lovastisz-
teket, és igazi lovastiszti akadémia odaá t nem volt, rendszeresen neveztek ki Ludovikát vég-
zett lovashadnagyoka t a közös hadseregbe . 

Dr. Sznkály Sándor: Mi volt ebben az időben a tiszt helye a t á r sada lomban? Miként ítélték 
m e g 1848-1849-ben a tisztet, és miként fogadta a t á r sada lom, a dua l i zmus időszakában? 

Dr. Hermann Róbert: Kezdjük talán a kezdetekkel, mer t 1848-ban igazán n a g y o n magas volt 
a tiszti kasztnak a társadalmi e l fogadot tsága és a megbecsül tsége. Ez főleg a n n a k volt köszön-
hető, hogy az első tíz honvéd zászlóalj, amelyik 1848 má jusában megalakul t , abba va lóban 
csupa olyan tiszt kerül t , aki ide is akar t kerülni, tehát aki ezzel bizonyítot ta nemzet i érzelmeit . 
Ezek az alakulatok m á r 1848 júniusában, aztán 1848 őszén bizonyítot ták, h o g y fölveszik a ver-
senyt a sorezredi csapatokkal . Ezekre a tisztekre lehetett ot t számítani . O lyan legendás alakok 
kerül tek ki közülük, min t a ha rmad ik zászlóalj parancsnoka , a két méte r magas , egy méter 
vas tag, egy méter széles Damjanich János, akinél ez a t e rmet megfelelő t e m p e r a m e n t u m m a l , 
és ennek megfelelő katonai sikerekkel is párosult ebben az időszakban. Ennek köszönhető 
az tán , hogy gyakorlat i lag az egész m a g y a r hadsereget a honvédség min tá já ra szervezik át, és 
honvédségnek fogják nevezni, n e m hadseregnek. A honvédségbe való jelentkezésnek az is 
egyik motivációja volt , hogy korábban hosszú ideig békeévek voltak, a tiszti kar nyomorúsá -
gos fizetéssel volt ellátva. A honvédségben másfélszer akkora fizetést ad t ak a katonáknak, 
min t amekkora a császári királyi hadseregben volt. Amikor 1848 őszén megtör tén t az egysé-
gesítés, akkor mindenkié t fölemelik a honvédek szintjére, és azért ez olyan fizetés volt, amiből 
még egy hadnagy is m e g tudott élni, ami mond juk a császári királyi hadse regben nem mind ig 
volt e lmondha tó . A társadalom, amit m e g lehetett adni , megado t t ennek a tiszti karnak, és ú g y 
tűnik , hogy a tiszti kar többsége rá is szolgált erre a megbecsülésre. Persze akkor is voltak min-
denfé le tisztek, d e azér t a 90%-uk csak kitartott Világosig, Aradig, akár az életét is kész volt 
á ldozni az ügyért . Ez a magyaráza ta szer intem annak is, hogy 1867 u tán v iszonylag sokakat 
reaktiváltak a mind a császári-királyi, m i n d pedig a magya r honvédség soraiba. 

Dr. Szakály Sándor: Ez a társadalmi megbecsül tség 1867 u tán is folyta tódot t , n e m volt elle-
nérzés a t á r sada lomban a levert szabadságharcot követően . Az ember ú g y gondolná , hogy 
nemcsak az uni formis volt adott esetben szép - ha n e m is mind ig kénye lmes - , d e olyan volt , 
hogy odafigyeltek rá és a társadalom - vagy mai szóval élve az értelmiség - befogadta a tisz-
teket. 

Dr. Hajdú Tibor: A bécsi hadvezetés m é g arra is gondo t fordított az első években, hogy az ú j 
h o n v é d s é g ruházata pocsék minőségű és rossz kiállítású legyen. Mocsáry Lajos képviselő fel-
háborodo t t an m o n d t a , hogy ezzel a ruházat tal nevetségessé akarják tenni a honvédeket . 
Ennek ellenére a m a g y a r t á r sada lomban természetesen erős ellenérzés volt a hadsereggel 
s zemben . Az 1880-as évek végéig, és ez az ellenérzés ki ter jedt a honvédségre is. A „magyar" 
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politika természetesen a honvédsége t támogat ta , azt igyekezett fejleszteni, erősíteni a közös 
hadsereggel szemben. Később aztán ez az idegenkedés o ldódot t : amíg az 1870-es 1880-
as években krónikus t iszthiánnyal küszködöt t mindké t hadsereg, a XIX. század végére már 
úgy megtel tek a tisztiiskolák, pl. a Ludovika is, hogy a századfo rdu ló u tán néhány évre csök-
kenteni kellett az osztályok lé tszámát . De ez csak néhány évig tartott , mer t amint a v i lághábo-
rú előszele mozgat ta a bokrokat , visszaállították az eredeti lé tszámot . 

Dr. Szakály Sándor: Azt h iszem, hogy ez a társadalmi presztízs a két vi lágháború közti kor-
szakba a tisztikar javára módosu l t . Perjés Géza aki ezt meg is élte, miként látja? 

Perjés Géza: Az úgynevezet t „magas ér te lmiség" soha nem szeret te és sehol se szereti a tisz-
tikart. De azért Magyarország számára az, h o g y magyar honvédség létesült, s a n n a k lett ma-
gyar neveltetései tisztikara, rendkívül jelentős volt . Az I. v i lágháború utáni évek muta t ják , 
hogy képzettségbeli zavarok voltak. Az I. v i lágháború előtti okta tás leromlása jelentkezett , he-
lyesírást kellett tanítani és hasonló egyéb prob lémák voltak. Körülbelül az 1920-as évek köze-
pére konszol idá lódot t a helyzet , és attól fogva nagyon intenzív kiképzés és nevelés érvénye-
sült az akadémián , ami nagy követelményeket támasztot t a l eendő tisztekkel s zemben . Eléggé 
igénybevet te a tisztjelölteket ez a program: t izenhat -húsz t an tá rgyunk volt. A h a d t u d o m á n y 
és a hadviselés gyakor la tának minden ágát a laposan meg kellett tanulni , nagy súlyt helyeztek 
a harcászati kiképzésre, abba is a döntési processzusra . Szerintem ez volt a k iképzés legered-
ményesebb ága. Komoly nyelvokta tás is folyt a Ludovikán 

Dr. Szakály Sándor: Tábornok úr, Ön, aki az egyik felelőse a mai magyar t i sz tképzésnek, 
1999-ben milyennek látja a helyzetet? Társada lmunk miként fogadja el a mai m a g y a r katona-
tisztet? 

Dr. Holló József: Kicsit i r igykedve hallgattam H e r m a n n Róbert beszámolóját az 1848-1849-es 
szabadságharc t isztképzéséről, az utána következő időszakról, m é g a dua l i zmus koráról is, 
mert a k rónikus tiszthiány ellenére a presztízs viszonylag magasan , sőt k imondha t juk ma-
gasan állt. Óriási bajokról n e m számolhatok be - hála Istennek - , d e ki kell m o n d a n u n k az 
igazságot: a mai magyar hadsereg reformfolyamatot él át. 1990-től olyan á tszervezésen esett 
át, aminek során a tömeghadsereget le kellett bon tanunk , és helyet te kisebb, minőségi hadse-
reg épí tésébe kezd tünk . Ennek kialakításához olyan oktatási rendszer t is kellett r ende lnünk , 
amely a másod ik évezred katonatisztjével szemben támasztot t követe lményeket m á r megfo-
galmazza . Az 1967-ben megalakí tot t katonai főiskolák a t isztképzés területén egyfaj ta presz-
t ízsnövekedést jelentettek, innen jó hagyományoka t tud tunk á tmenten i az 1990-es évekre is. A 
katonai felsőoktatás korábbi időszaka színvonalas volt, az 1990-es évek váltásával v i szon t más 
minőséget kellett p rodukáln i , egy teljesen m á s rendszerre kellett á tá l lnunk, a szövetségi fel-
adatokból ki indulva pedig teljesen át kellett rendezni a tantárgyakat . Úgy é rzem, hogy az 
1990. év elején, amikor az átszervezési időszak kezdődöt t , labilitás muta tkozot t a tiszti karon 
belül. Ekkor a tiszti pálya preszt ízse meglehetősen lezuhant . A vizsgált pályák közül - 9 0 pá-
lyát vizsgál tak a szociológusok - 50-56. helyre tették a katonatisztekét . Ennek fon tos tényezője 
egyik oldalról a társadalom megítélése és vé leménye a katonat iszt helyéről, a más ik oldal 
pedig a tisztek önértékelése, a tiszt véleménye a tá rsadalomban elfoglalt helyéről. Ehhez kell 
még kapcso lnunk a politika, aktuálpolitika t ámoga tó vagy n e m támogató szerepét is. Úgy 
érzem, h o g y a NATO csat lakozás olyan lehetőséget adott , amivel megcélozhat juk egy jó had-
sereg kiépítését . Ezért a t iszt ikarnak olyan követe lményrendszer t ál l í tot tunk fel, o lyan karrier-
modellt p róbá lunk kialakítani, amely biztonságossá teszi a pályát és egyfajta k iszámíthatósá-
got jelent számára , ami hosszú távon tervezhetővé teszi az életét. Meg kell m o n d a n u n k , hogy 
az. átszervezéssel járó re formok idején számos olyan katonatisztet vesztet t a honvédség , akik 
konver tá lható tudással rendelkeztek, s a civil életben jobban fizető munkahelye t találtak. 

Dr. Szakály Sándor: Azt hiszem, hogy az 1848-49-es példát kellene most is követni , mer t 
akár a két v i lágháború közti időszakra, akár a dua l i zmus időszakára el lehet m o n d a n i , hogy a 
hivatásos tisztikar anyagi megbecsültsége nem volt kiemelkedően magas . 

Dr. Hajdú Tibor: Az I. v i lágháború előtti években már elég jó volt a tisztikar anyagi helyzete, 
a XIX. s zázadban inkább alacsony volt, de hát meg kell mondan i , hogy akkor mások is voltak 
az elvárások. Nem nagyon tartottak igényt arra , hogy szegény fiúk katonatiszti pá lyára lépje-
nek. Természetesnek tekintették, sőt elő is írták, hogy a legelőkelőbb fegyvernemben huszár -
tiszt az lehet, akinek a családja annyi zsebpénz t nyújt , ami legalábbis egyenlő a fizetésével. 
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Tisztavatás 1944. augusztus 20-án (valószínűlegfőpróba) 

Dr. Szakáiy Sándor: Ez elég szép összeg lehetett, és nyilvánvaló, h o g y ebből eredhetet t az, 
hogy a huszár t isztek egy része az arisztokrata illetve a földbir tokos csa ládok tagjai közül ke-
rült ki. Nem t u d o m , hogy ennek e l lentmond, vagy 

Perjés Géza: Ez va lóban igaz volt. Ha t huszár évfo lyamtársam közül talán egy n e m volt 
dzsentr i , és volt közö t tünk gróf is. Visszatérve arra, ami t Holló tábornok úr mondot t : a tiszti-
kar presztízse szempont jából n a g y o n méltatlan volt az, amikor a rendszervál tás során a vol t 
Néphadse reg tisztjeit egyszerűen leminősítették és ú g y kezelték, min t egy szakmai lag majd-
nem használhata t lan tisztikart. Ez persze alaptalan volt . De a preszt ízscsökkenést előidézte 
maga a korszellem is. Tudjuk, hogy a fogyasztói t á r sada lom idején a katonai foglalkozásnak 
ál talában nincs tekintélye, nemcsak Magyarországon. Ugyanis a poli t ika néha tú lságosan 
enged a közvéleménynek, és n e m veszi figyelembe, h o g y a katonai h iva tásnak vannak bizo-
nyos kritériumai, ami nélkül nem lehet hadsereget fönntar tani . 

Dr. Hajdú Tibor: Azér t sok baj, vol t a tisztikar presztízsével a d u a l i z m u s korában is. A h a d -
vezetés igen nagy erőfeszítéseket tett annak érdekében, hogy kul tuszt te remtsen elsősorban a 
tisztikar, de ál talában a katonai egyenruha számára . Olvasgatom az i l lemtankönyveket , ami-
ket a kadétiskolák számára írtak. Mai szemmel már mulatságos, hogy katonat iszt csomaggal 
a kezében nem mehe t végig az utcán, legföljebb olyan aktatáskával , amiben láthatólag n é h á n y 
iratnál több nincs. De ennek azért m e g is volt az e redménye , mint a h o g y a ka tonazenekarok-
nak is a kü lönböző rendezvényeken, hogy részt vegyenek a társadalmi életben, jó v i szonyban 
legyenek a lakossággal , ez azért meghoz ta a gyümölcsét . 

Perjés Géza: A koffercipelés. N a g y o n jó, hogy m o n d o d . Nálunk ebből volt is óriási családi 
konfl iktus. Mint ka tona iskolás, jö t tem haza szabadságról , és mivel egy katonaiskolásnak n e m 
volt szabad koffert cipelnie, a b á t y á m hurcolta. A b á t y á m eléggé rebellis alkat volt, s egyszer 
csak odavágta a koffer t . Óriási b o t r á n y volt, hogy ilyet csinált. De va ló jában ezek n e m csupán 
formaságok, n e m pusz t án sz imbólumok voltak. Amiket belénk nevel tek a katonaiskolában, 
magatar tásban, föl lépésben, ezek hallat lan erős fogódzók voltak. Az ember tudot t viselkedni. 
Egy kamasz kölyök ezernyi gátlással küzd, d e mivel elő volt írva h o g y a n álljak v igyázzba, 
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hogyan hajoljak meg, vagy hogyan lépjek be egy társaságba - ez o lyan támaszt adot t , h o g y bár 
eléggé félszeg gyerek voltam, teljes biztonsággal t u d t a m mozogni . Ezeknek a lá tszólagos for-
maságoknak rendkívü l jelentőségük van a nevelésben és a tiszti maga ta r tásban . 

Dr. Holló József: Teljesen igaz amit Perjés Géza ú r m o n d , mi ezt f igyelembe is ve t tük . Szabad-
ságharcos e lődeink példáit , vagy az itt e lhangzot takat megpróbá l tuk beépíteni m á r a középis-
kolai r endsze rünkbe . Két katonai g i m n á z i u m u n k b a n kifejezetten olyan tárgyakat is tanítot-
tunk, min t az etikett, a viselkedés és protokoll-rendszabályok elsajátí tása. A megjelenésben 
nemcsak a k ü l s ő formára ügyelünk , hanem a belső feltöltöttségre, az intelligenciára, a szakmai 
tárgyak elsajátí tására is. Megemel tük az idegen nyelv óraszámait . A tisztek számára nagyon 
fontos köve te lmény a fizikai és pszichikai ál lóképesség, ezért a testnevelési órák megnövelésé-
vel, a sportolással olyan fizikai felkészítést adunk , ame ly a tiszti pá lyához e lengedhetet len. 

Dr. Szakái]/ Sándor: Szeretnék visszatérni arra a gondola t ra , hogy 1848-tól napja inkig miként 
változott a katonat isz t külső megjelenése, ami alatt az egyenruhát is é r tem. 10-15 évvel ezelőtt 
még lát tam egyen ruhában katonatisztet az utcán, és azt hiszem a d u a l i z m u s idején, v a g y a két 
vi lágháború közti korszakban is szinte m i n d e n n a p o s jelenség volt, hogy a katonat iszt abban 
jár. Az egyen ruha számomra a hivatás és a szakma vállalását jelenti, ma pedig - úgy tűn ik - a 
katona fölveszi az egyenruhát amikor belép a laktanyába, és leveszi amikor kijön. N e m azt 
m o n d o m , h o g y ál landóan abban járjon, de é rdemes lenne e lgondolkodni , hogy milyen vi-
szonyban van ma a katonatiszt az egyenruhájával . 

Dr. Hnjdú Tibor: Sőt, a katonat iszt régen á l landóan fegyvert, ka rdo t viselt. Kard nélkül n e m 
mehetet t sehova . N e m közlekedhetet t a kaszárnyán kívül úgy, h o g y kard ne legyen az olda-
lán. Annál is inkább, mert elő volt írva - ma szokat lanul hangzik - , hogy ha őt valaki megsér-
tette, akkor azt neki meg kellett torolnia. 

Dr. Holló József: Természetesen az egyenruhának óriási jelentősége van, hiszen az egyenruha 
jelzi, hogy katonáról , katonatisztről van szó. A „snájdig" , tiszta, jól vasal t egyenruha , mind ig 
ragyogóan pucol t cipő, az mind ig nagyon fontos, hiszen a külső megjelenés egyfaj ta ha táro-
zottságot, egyfaj ta követe lményt támaszt a katonatiszt tel szemben. 

Miért tűntek el az egyenruhás katonák? Ennek több oka van. A sorál lománynál ú j rendsza-
bályt veze t tünk be - kicsit anyagi okok miatt is - az egyenruhában tör ténő el távozásra vonat -
kozóan. De nagyon sokan nem is szívesen viselték, tehát azonnal levették és átöl töztek. Ennek 
társadalompoli t ikai okai is vannak . Az utóbbi időben azért egyre-másra lehet látni O p e r á b a n 
is, vagy sz ínházban katonatisztet , közös rendezvényeken ped ig mindig . Ennek egyébként 
majd visszajön megint a presztízse, úgy hogy ismét megjelenhetnek egyenruhában . 

A h a g y o m á n y ő r z é s tekintetében pedig a győri díszezreddel e g y ü t t m ű k ö d v e - ame ly ötle-
tünket nagy szeretettel fogadta Nemeskiir ty tanár úr is - csinálunk egy vegyes, h a g y o m á n y -
őrző d íszszázadot , amelyben megjelenik 1848 huszáregyenruhá ja ; továbbá felállí tunk egy hu-
szárszakaszt és megjelenik a két vi lágháború között i magyar gya logság és a légierő egyenru -
hája is. Ez ú g y érzem, hogy egyrészt a hagyományőrzés szempont jából rendkívül fontos, 
másrészt é rvényesül az az alapelv, hogy az a hadsereg , amely a múl t já t nem ismeri, és n e m 
becsüli, az a jövőjét is nagyon nehezen építi, vagy n e m is érdemli. 

Dr. Szakáll/ Sándor: A múl t ismerete rendkívül fontos va lamennyiünk számára . Ha kitekin-
tünk az országból , azt tapasztalhat juk, hogy ha tá ra inkon kívül, Németországban , Ausztr iá-
ban, Franciaországban, az Egyesült Királyságban nagyon komolyan ápolják a katonai hagyo-
mányokat , és ez megjelenik az egyenruhában , a rendezvényeikben, és talán ez is segí thetné a 
katonatiszti h iva tás becsületének visszaállítását. Mer t én ezt h iva tásnak és nem foglalkozás-
nak tekintem. A katonatiszti pálya, akárcsak az orvosi , több mint egyszerű foglalkozás. 

Dr. Holló József: így igaz, hiszen ilyen esküje, m i n t amilyen ka tonáknak van, pé lda nélküli , 
talán még az orvosi pályán fordul elő, ahhoz áll közel. Hiszen b e n n e van egy nagyon fontos 
mondat : életein feláldozásával is. Ez nagyon mély tar ta lom, és ez valami különleges kötelezettsé-
get ró rá. Tehát fontos, hogy erkölcsi tartás, viselkedéskul túra, a belső feltöltöttség, a megjele-
nés mindig nagyon stabilan épül jön be a katonatiszti é letformába. Mert ez a pálya nemcsak 
hivatás, h a n e m életforma is. 

A Duna Televízió Fórum műso rában 1999. m á j u s 3-án e lhangzot t beszélgetés szerkesztet t 
szövege. (Szerk.) 
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